
فرهنگوهنردوشنبه / 19 دی 1401 / شماره 5282 www.ebtekarnews.com

4
خبراخبار

 فضای اکران با کمدی توقیفی
»چپ راست« تازه می شود؟

سرانجام پس از گذشت یک سال فیلم کمدی 
سیاسی »چپ راست« با قطعی شدن تاریخ نمایش 
از ۲۱دی، به سینماها می آید و با برداشتن دیگر 
فیلم ها از روی پرده تمهیداتی اندیشیده شده تا 

فضای اکران برای آثار جدید بیشتر شود.
به گزارش ایسنا، فیلم »چپ راست« که از یک 
سال قبل در تدارک اکران بود بالاخره از سد ممیزی 
های مختلف عبور کرده و با وجود اینکه در دولت 
قبل پروانه نمایش داشت به زودی با مجوز جدید 

به اکران خواهد رسید.
سینمابی  در سرگروه  فیلم  این  نمایش  قرارداد 
ایران مال روز یکشنبه ۱۸ دی ماه در شورای صنفی 
نمایش ثبت شده و این فیلم از چهارشنبه همین 

هفته در سینماها اکران خواهد شد.
 در جلسه امروز شورای صنفی نمایش همچنین 
مصوب شده است که اکران برخی فیلم ها همچون 
تی تی، سگ بند، انفرادی، علفزار، چند میگیری 
گریه کنی ۲ از چهارشنبه به پایان برسد و اکران 
فیلم های دوزیست و ابلق در چند سانس فوق 

العاده ادامه خواهد داشت.
پاییز سال قبل فیلم »چپ راست« به کارگردانی 
حامد محمدی و تهیه کنندگی منوچهر محمدی در 
تدارک اکران در سینماها بود اما با وجود داشتن 
سینمایی  مدیران  قبلی،  دولت  از  نمایش  پروانه 
اصلاحات  تا  ندادند  فیلم  این  به  اکران  اجازه 

جدیدتری انجام شود.
تا اینکه آبان ماه امسال منوچهر محمدی درباره 
آخرین وضعیت این فیلم به ایسنا گفت: چند روز 
قبل بررسی های دیگری انجام و قرار شد با اعمال 
چند اصلاحیه دیگر مشکل فیلم برای نمایش حل 
شود و به این ترتیب با انجام این اصلاحات مجوز 

فیلم صادر می شود.
اما خبر دیگری از فیلم نشد تا امروز که با اعلام 
شورای صنفی نمایش مشخص شد که توافق برای 

صدور مجوز و نمایش فیلم نهایی شده است.
ساخت فیلم »چپ راست« که نامش به دو جناح 
سیاسی چپ و راست اشاره دارد، از سال ۱۳۹۸ 
شروع شد ولی با شیوع کرونا فیلمبرداری آن برای 
مدتی متوقف ماند. پس از تمام شدن مراحل فنی، 
در سی ونهمین  متقاضی حضور  راست«  »چپ، 
جشنواره فیلم فجر شد که موفق به گرفتن مجوز 

نشد و در نهایت از حضور در جشنواره بازماند.
پیمان  رامبد جوان،  راست«  کمدی »چپ،  در 
سابقه  هر سه  که  و سروش صحت  قاسم خانی 
در  و  کرده اند  بازی  دارند،  کمدی  آثار  ساخت 
ویشکا  همچون  دیگری  بازیگران  به  کنارشان 
آسایش، سارا بهرامی، ستاره اسکندری، مونا فرجاد 

و تینو صالحی هم می توان اشاره کرد.

یک کارگردان و منتقد جوان 
درگذشت

و منتقد جوان  نویسنده  راد،  محسن جعغری 
سینما درگذشت.

نویسنده و منتقد  شاهین شجری کهن، دیگر 
سینما و از دوستان او با تایید این خبر به ایسنا 
گفت: محسن جعفری راد، صبح امروز، یکشنبه ۱۸ 

دی ماه در منزلش در کرج از دنیا رفت.
به گفته او، جعفری راد متولد سال ۱۳۶۵ و اهل 
رودسر در استان گیلان، کارشناسی ارشد سینما و 
فارغ التحصیل کارشناسی معماری بود که سال ها 
در نشریات و مجلات معتبر سینمایی قلم زد. عمده 

فعالیت او در مجله فیلم امروز انجام شد.
جعفری راد، فیلمسازی را از سال ۸۷ و از انجمن 

سینمای جوان لاهیجان آغاز کرد.
و  روزنامه نگار  خبرنگار،  عنوان  به  همزمان  او 
و  سینما  شناسی،  جامعه  رشته های  در  منتقد 
ادبیات فعالیت داشت. همکاری با بیش از بیست 
از جمله همشهری،  و تخصصی  نشریه عمومی 
گیلان  فرهیختگان،  جم،  جام  اعتماد،  شرق، 
امروز، همدلی، نوآوران، صبا، سینما؛ و ماهنامه ها 
تجربه،  فیلم،  مانند  تخصصی  هفته نامه های  و 

چلچراغ و … از جمله این فعالیت هاست.
کوتاه  فیلم های  ساخت   ۱۳۸۷ سال  از  وی 
داستانی و مستند را آغاز کرد و با انجمن سینمای 
جوانان ایران دفاتر لاهیجان، رشت، چالوس، مرکز 
گسترش سینمای مستند و تجربی، خانه مستند 
زیر  »رنج  مستندهای  ساخت  داشت.  همکاری 
پوست«،» سایه های سبز« از مجموعه مستند یکی 
از ما« و فیلم کوتاه داستانی »فقط مه واقعی است« 
به تهیه کنندگی رامبد جوان از دیگر فعالیت های او 
به شمار می رود. جعفری راد همچنین به تدریس 
سینما در دانشکده ها و مؤسسه های خصوصی و 

انجمن سینمای جوانان ایران نیز می پرداخت.

نگویید تابلوی پیکاسو؛ بگویید یک 
»عتیقه  به درد نخور«!

»مرگ دلقک گیتاریست«؛ اثری از پیکاسو، 
هنرمند نقاشِ مشهور است که در گنجینه موزه 
ملی ایران نگهداری می شود. درست زمانی که 
این تابلو برای نمایش عمومی میانِ هزاران اثر 
درباره ی  گمانه زنی ها  بود،  شده  انتخاب  دیگر 
اصالت این اثر، آن را نیمکت نشینِ مخزن موزه 
کرد. در همین راستا برخی کارشناسان هنری 
با آخرین بررسی هایی که درباره اصالت این اثر 
انجام داده اند، بیان می کنند که این تابلو هیچ 

ارزشی ندارد!
به گزارش خبرنگار بخش تجسمی ایسنا، بحثِ 
اصالت اثر هنری یکی از موضوعاتی است که 
همواره کارشناسان را به چالش کشیده است. 
نمایش  به  که  موزه ها  مانند  مهمی  مکان های 
آثار هنری و تاریخی اختصاص دارند اما فارغ 
از چالش هایی که این موضوع ایجاد می کنند، 
باید توانایی آن را داشته باشند که بتوانند درباره 
لازم  دقتِ  با  اثری  نداشتن  یا  داشتن  اصالت 

اظهار نظر کنند.
»مرگ  عنوان  با  پیکاسو  پرحاشیه ی  تابلویِ 
دلقک گیتاریست« نیز از این قاعده ی کلی جدا 
نیست. در همین راستا و پس از اینکه حواشی ای 
درباره ی اصالت این اثر هنری به میان آمد، فارغ 
از هجمه های رسانه ای کارشناسان با بازدید از این 

اثر به نتایج تازه ای دست پیدا کرده اند.
است  کارشناسی  و  هنرمند  کلهرنیا،  بهرام 
که از این اثر هنری بازدید داشته و یافته های 
می گذارد.  میان  در  را  اثر  این  درباره  خود 
یافته هایی که نشان می دهند این اثر پیکاسو 
می شود،  نگهداری  ایران  ملی  موزه  در  که 
چاپِ افُست است: »این کار گونه ای از چاپ 
شده  انجام  بوم  روی  که  می شود  محسوب 
است. به عبارتی بوم را به گونه ای آماده کرده 
و با دستگاه چاپ افُست اقدام به چاپ این اثر 
کرده اند. برای مثال ممکن است شما از موزه 
طلایی  دوران  از  پرتره ای  و  کنید  بازدید  لوور 
رم ببینید و مایل باشید آن را در دفتر کار یا 
منزل خود داشته باشید. لوور یک قالب از کار 
اصلی دارد و یک کپی از آن را با یک قیمت 
اما  می فروشد  است،  پشتش  که  شماره ای  و 

درواقع این نمونه ها ارزش هنری ندارند.«
اثر هنری  پیشرفت های چاپ  به  اشاره  با  او 
اظهار می کند: »گاهی اوقات یک اثر هنری به 
ضرورت، نیاز به نشر اجتماعی دارد. برای مثال 
فرض کنید می خواهیم کتابی از آثار پیکاسو چاپ 
کنیم و تصویر او را برای کتاب چاپ کنیم؛ ممکن 
است ۱۰ هزار تیراژ هم برای آن داشته باشیم. 
امروز با توجه به پیشرفت هایی که صورت گرفته 
اختیار مردم و  به راحتی در  آثار هنری  نمونه 
هنردوستان قرار می گیرد اما گاهی اوقات برخی 
مثل  می کنند  پیدا  نشر  محدود  تیراژ  با  آثار 

کارهای لیتوگرافی یا حکاکی.« 
کلهرنیا اضافه می کند: »به کمک تکنیک های 
متنوعی می توانیم یک نمونه طراحی را اجرا کنیم 
و بعد با ابزارهای مختلفی آن را ماکسیموم تا ۳۰۰ 
نسخه تکثیر کنیم؛ اما با تکیه بر قوانین چاپی تا 
چاپ دیگری از آن اثر صورت نگیرد. در چنین 
موقعیتی خودِ استادی که کار چاپ انجام داده، 
شماره نسخه چاپ شده را پشت اثر می نویسد 
و همه را امضا می کند و اگر شرحی باشد، با 
دست می نویسد و با عنوان کار اورجینال ارائه 
می دهد. در موزه های مختلفی مانند موزه هلند 
و استانبول نمونه آثار چاپ دستی داریم که به 
صورت مخصوصی از آنها نگهداری می شود. اما 

موضوع چاپ افُست متفاوت است.«
او اضافه می کند: »با توجه به تحولات صنعت 
چاپ این اثر دیگر ارزشی ندارد. تکنولوژی چاپ 
به قدری توسعه پیدا کرده که ما می توانیم یک 
کپی برابر اصل را از یک تابلو داشته باشیم و به 
دیوار بزنیم و به داشتن یک نمونه خوب افتخار 
کنیم. این کار هیچ ارزشی ندارد و حتی به میزانی 
بد است، که شایسته موزه نیست مگر اینکه موزه 
جا داشته باشد و بخواهد به عنوان یادگاری آن را 
نگه دارد. این اثر وارد موزه شده و یک سند اداری 
دارد که چه تاریخی به چه دلیلی به گنجینه راه 
پیدا کرده و باید طبق قوانین اداری با این اثر 
برخورد شود که کار سختی است. من به دوستان 
پیشنهاد کردم که در شأن موزه نیست که این اثر 

را نگه دارند.«

فردا  فکر  شود  فردا  »چو  خبرآنلاین  گزارش  به 
کنیم«، سیستم مدیریتی ای که دست کم امروز در 
سینما شاهد آن هستیم. چرا؟ الان متوجه خواهید 
شد. حدود سه سال پیش، یعنی اسفند ۱۳۹۸ که 
یک  با  مردم  همه  شد،  کشور  وارد  کرونا  ویروس 
پدیده ناشناخته مواجه بودند که نمی دانستند قرار 
است با این ویروس کشنده چه کار کنند و نتیجه آن 
در گام ابتدایی، تعطیلی سینماها و سالن های تئاتر و 
دیگر مکان های عمومی بود. این سیاست فرهنگی و 
این تعطیلی چه نتیجه ای داشت؟ سینماها به مدت 
یک سال و سه ماه تعطیل شده، یا مخاطبی نداشت 

و در نتیجه فیلمی هم اکران نشد.
حاصل اینکه در ایام کرونا، بزرگ ترین فیلم سوزی 
تاریخ سینما رقم خورد و در حالی که بیش از ۳۰۰ 
پشت  فیلم ها  بود،  مانده  اکران  پرده  پشت  فیلم 
نمی رفتند،  پرده  روی  و  می شدند  ساخته  هم  سر 
چرا؟ دلیل آن مشخص است چراغ سالن ها سینما 
خاموش بود و این خاموشی برای نمایش فیلم نبود، 

بلکه خبر از تعطیلی سالن ها می داد.
ماه ها گذشت و سینماها به همان وضع ماند تا 
تیر ۱۴۰۰ که فیلم »دینامیت« اکران شد. فیلمی که 
بخشد.  بهبود  را  اوضاع  توانست  تا حدودی  کمی 
در مجموع و پس از آن رکود یکسال و چند ماهه 
سینمای ایران در سال ۱۴۰۰ در مجموع ۷ میلیون 
مخاطب و ۱۵۸ میلیارد تومان فروش داشت. این 
تا  داشت  ادامه  کننده  امیدوار  نسبتا  وضعیت 
فروردین ۱۴۰۱ که انتظار می رفت فیلم های گوناگون 
بتواند سینما را نجات دهد؛ اما چنین اتفاقی رخ نداد 
و از هفته آخر شهریور تا امروز هم عملا سینماها 
فروشی نداشتند. این موضوع را می توان با تعداد 
مخاطبان بررسی کرد ۱۰ ماه از شروع سال گذشته و 
مجموع مخاطبان سینما یک میلیون و هشتصد هزار 
نفر بوده است و طبیعتا هم قرار نیست که در این دو 

ماه باقی ماند ۶ میلیون مخاطب به سینماها بیاید.
حالا نزدیک دو هفته است که اعلام کردند زیر 
سویه جدید اومیکرون که اتفاقا بسیار هم کشنده 
است وارد کشور شده، پس باید انتظار همه گیری 
این ویروس را داشته باشیم و به دنبال این همه گیری 
طبیعتا شاهد تعطیلی مجدد سینماها و تئاترها هم 
خواهیم بود. حالا باتوجه به اینکه ما یک بار چنین 
آیا سازمان  را پشت سر گذاشته ایم،  تجربه تلخی 
زیرساختی  سینما  با  مرتبط  مسئولین  و  سینمایی 
برای شرایط کرونایی و مواجه شدن سینماها با آن 
فراهم کرده اند؟ اگر بخواهیم با توجه به آن چیزی 
که شاهدش هستیم به این ماجرا پاسخ دهیم، به 
به  اینکه  برای  اما  رسید؛  قطع خیر خواهیم  پاسخ 
نتیجه قطعی برسیم با صوفیا نصراللهی منتقد سینما 

گفت وگو کردیم که در ادامه می خوانید.
 ما سه سال پیش تجربه ورود کرونا و تعطیلی 
سینماها بیش از یکسال را داشتیم و عملا در سال 
۱۳۹۹ سینماها تعطیل بود. الان هم اوضاع چندان 
خوب نیست اما باز از هیچ چیز بهتر است. در حال 
حاض هم زیرسویه های تازه کرونا به کشور بازگشته 
است، باتوجه به اینکه تجربه چند سال قبل را داریم، 
زیرساخت ها برای اینکه سینماها دوباره تعطیل نشود 

فراهم شده؟
 در مورد اینکه زیر ساختی برای زیرسویه جدید 
فراهم شده یا خیر، نه تنها در سینما، بلکه در هیچ 
بخشی زیرساختی فراهم نشده و الان هم اگر کرونا 
شدت بگیرد و همان قوانین قبلی حاکم شود، قطعا 
سینما به محاق می رود، به خصوص که این روزها 
هم سینما حال خوبی ندارد، همین امروز هم اگر به 
سینما نگاه کنید، فیلم هایی هستند که مدت هاست 
روی پرده هستند و فیلم های تازه خیلی کم و دیر 
به دیر وارد چرخه اکران شدند، به همین دلیل به 
نظر من اوضاع سینما به شدت خراب و نگران کننده 
است. حتی اگر کرونا را هم در نظر نگیریم، بازهم 

اوضاع سینما رو به نابودی است.
 اگر اتفاقی که برای سینماها یکبار افتاد در دوره 
جدید هم رخ دهد، می توانیم بگوییم که سینما رو به 

نابودی می رود؟
از  را  سینما  از  زیادی  درصد  هم  الان  همین   
دست داده ایم، از چرخه اکران این مدت و فیلم هایی 
که روی پرده هستند، این موضوع کاملا مشخص 
است و اگر یک همچین اتفاقی رخ دهد، قطعا و با 

خیال راحت می گوییم.
 فراهم کردن زیرساخت ها که به دست مسئولین 
است اما مخاطبان چگونه می توانند از سینما حمایت 

کنند؟
 الان در مرحله ای هستیم که مخاطب نمی تواند 
وقتی  دهد،  انجام  کاری  سینما  از  حمایت  برای 
کار می توان کرد؟  اکران معیوب شده، چه  چرخه 
ما الان چند فیلم کودک روی پرده سینما داریم که 
مخاطب آن را نمی شناسد و یک تعداد فیلم دیگر 
داریم که بازیگرانش کمدین ها هستند و شما وقتی 
پوستر فیلم ها را می بینی تمایلی برای رفتن به سینما 
در ما ایجاد نمی شود. به همین دلیل نجات سینما 
است  مسئولان  تصمیم  گرو  در  فعلی  شرایط  در 
مقابل  در  مخاطب  چون  مخاطبان.  حمایت  نه 
فیلم هایی که در حال حاضر روی پرده هستند و در 
شرایط افسردگی عمومی جامعه کاری از دستش بر 

نمی آید.
 باتوجه به این شرایط و این تعداد فیلم پشت 
پرده اکران، چرا شورای صنفی نمایش، هیچ اقدامی 

برای اکران فیلم ها انجام نمی دهد؟
 بخشی از ماجرا به این خاطر است که طبیعتا 
سازندگان در این شرایط که چندان هم نرمال نیست، 
چون  شود،  اکران  فیلمشان  که  ندارند  علاقه ای 
احساس می کنند فیلمشان می سوزد و حق هم دارند 
چون فیلمشان فروشی نخواهد داشت چون مردم به 
سینماها نخواهند رفت چون شرایط اجتماعی مناسب 
نیست. نکته دوم هم این است که شورای صنفی 
تا کنون،  ابتدای کرونا  از  باید پاسخ دهد.  نمایش 
فیلم ها  چینش  در  قدر  به  نمایش  شورای صنفی 
پروانه  فیلم ها و شورای صدور  اکران  برای  اجازه  و 
نمایش و ساخت به قدر موقعیت ها را هدر داده که 
این وضع موجود نتیجه سیاستگذاری این افراد است. 
اینجا جایی است که شما نمی توانید از مخاطب توقع 
داشته باشید، تنها چیزی که الان می تواند سینما را 

نشان دهد، تصمیم گیری مخاطبان است.
 اگر فیلمسازان به بهانه اینکه فیلممان می سوزد 
فیلمی را اکران نکنند، وقتی سینما نابود شود که کلا 
نمی توانند فیلمی بسازند و آن را اکران کنند. تکلیف 

این ماجرا چیست؟
صنعت  ایران،  سینمای  صنعت  هم  ابتدا  از   
سالمی نبوده که از ابتدا فیلم در موقع مناسب اکران 
شود، خیلی از فیلم ها متعلق به سینمای دولتی بود، 
بخش دیگر به سینمای مستقل اختصاص داشت و 
هر یک راه خودشان را می رفتند و خیلی شباهتی به 
شرایط اکران سالم که در جهان وجود دارد ارتباطی 
نداشت. ماجرا این است که اگر اکران نکنند سینما 
به سمت نابودی حرکت می کند، اما اگر اکران کنند 

هم تاثیری در بهبود شرایط سینما نخواهد داشت.
مهیا  مردم  رفتن  برای سینما  اگر شرایط جامعه 
نباشد و فیلم هایی هم اکران نشود که مردم واقعا 
دلشان می خواهد که آن را ببینند، نتیجه می شود 
اینکه سینما محکوم به نابودی شود. الان سینمای 

ایران وضعیت بسیار ناامید کننده ای دارد.
 فیلمی اکران نمی شود و مخاطبی هم نیست، 

پس چرا این تعداد از فیلم ساخته می شود؟
که  به همان مسئله  است  مربوط  ماجرا  این   
سینمای ایران از چرخه سالم صنعت سینما پیروی 
نمی کند. فیلم ها چه اکران شوند و چه اکران نشوند، 
اتفاق هم همیشه  این  تولید می شوند.  به هرحال 
در سینمای ایران رخ داده و ارگان ها هیچ گاه به این 
مسئله فکر نکردند که آیا فیلم ما را کسی می بیند 
یاخیر، به فروش می رسد یا خیر. یک بودجه ای دارند 
برای اینکه مصرفش کنند و با هر دلیل و رویکردی که 
می خواهند فیلم را می سازند و نتیجه آن هم برایشان 

مهم نیست.
این نظرهای یک منتقد سینمایی بود که چندان با 
بحث اکران سروکار ندارد، اما نظرهای یک فیلمساز 
را هم بخوانیم که چندان بی شباهت به صحبت های 
صوفیا نصراللهی نیست. عباس رافعی درباره نبود 

زیرساخت حرف هایی دارد که در ادامه می خوانید.
 سینما شرایط کرونایی را پشت سر گذاشت، در 
این شرایط که ما آن دو سال را پشت سر گذاشتیم 
ولی سینمای ما هنوز جان نگرفته و الان هم کرونا در 
حال بازگشت است، ما زیرساختی برای حمایت از 

فیلم ساز و فیلم ها داریم؟
که  می گرفت  تصمیم  اگر  سینمایی  سازمان   

بسته های  و  کند  تقویت  را  اکران  زیرساخت های 
اکران فیلم قرار می داد و سالن های  تشویقی برای 
بیشتری را تهیه می کرد، در شرایطی که در برخی 
شهرستان ها یک سالن سینما هم نداریم یک ارگانی 
آمفی تئاترها را دست می گرفت و فیلم اکران می کرد، 
خب این افراد برای کار سینمایی تشویق می شدند، 
من فکر می کنم زیرساخت ها به طور بالقوه وجود 
دارند و باید بالفعل شوند. وقتی که فیلم ساخته 
ندارد،  اهمیت  سینما  در  حضورش  فقط  می شود 
حضور در پلتفرم ها، خرید تلویزیونی و این موارد هم 
هستند. یعنی سازمان سینمایی می تواند کمک کند 
که یک فیلم در سینما، پلتفرم ها، تلویزیون و مکان 
های مختلف که امکان پخش دارند حضور داشته 

باشد.
یعنی تلویزیون را موظف کنند فیلم را به قیمت 
خوبی بخرد، که فیلم ساز بگوید اگر من در اکران 
نتوانستم پولم را در بیاورم حداقل توانستم در فروش 
به پلتفرم ها و تلویزیون موفق باشم و پول را در بیاورم 
و تشویق شود برای این که فیلم بعدی اش را بسازد.

همه  کنید،  نگاه  سینما  تولیدات  به  شما  الان 
تولیدات سینما تولیدات ارگانی است. یعنی وقتی 
می گویند سازمان اوج، وقتی می گویند حوزه هنری، 
سازمان سینمایی فارابی یا روایت فتح فیلم دارند، این 
سوال هست که فیلم سازان مستقل کجا هستند. 
الان در حقیقت چیزی که سازمان سینمایی دارد 
پیش می برد حذف فیلم سازان مستقل و تقویت و 

تولید فیلم سازان وابسته  است.
 آقای رافعی اگر شما در این شرایط فیلم داشتید 

اکران می کردید؟
 نه، من الان یک فیلم به نام »غیبت موجه« 
دارم که این فیلم من توقیف است. اگر این فیلم را 
از اکران در بیاورند من باز هم اکران نمی کنم، چون 

شرایط اکران ابدا فراهم نیست.
نشان  تحلیل مسائل  و  این دو گفت وگو  نتیجه 
می دهد حتی در حال حاضر هم که زنگ خطر شیوع 
کرونا در کشور به صدا درآمده مسئولین به دنبال 
راه چاره ای نیستند که دوباره به وضعیت سالیان 
خود  گذشته  از  که  مسئولینی  نشویم.  دچار  قبل 
برگزاری  فعلیشان  تنها دغدغه   و  نمی گیرند  عبرت 
جشنواره خط و نشان کشیدن برای هنرمندان است. 
مسئولینی که همچنان معتقدند »چو فردا شود فکر 

فردا کنیم.«

مدیر شهرک سینمایی تلویزیونی ایران گفت: روزانه بین ۲۰۰ تا 
۳۰۰ نفر از شهرک سینمایی بازدید می کنند.

به گزارش ایلنا، مهدی میرچی مدیر شهرک سینمایی تلویزیونی 
ایران )علی حاتمی( از استقبال چشمگیر مردم از بازدید این مجموعه 
خبر داد و گفت: خیابان لاله زار که از قسمت های مهم و اصلی 

شهرک سینمایی محسوب می شود در حال بازسازی است.
میرچی گفت: بعد از مدتی که به دلیل شیوع کرونا و ساخت و 

سازهای وسیع پروژه های تاریخی همچون سریال »سلمان فارسی« 
و بازسازی یک سری از لوکیشن ها، بازدید عمومی در شهرک غزالی 
مدتی متوقف شده بود، بار دیگر بازدید گردشگران از ۲۱ آذرماه ۱۴۰۱ 

فراهم شده است.
مدیر شهرک سینمایی تلویزیونی ایران )علی حاتمی( با اشاره به 
استقبال خوب و چشمگیر مردم در این مدت افزود: روزانه بین ۲۰۰ 
تا ۳۰۰ نفر از شهرک سینمایی بازدید می کنند و این عدد در ایام 
پایان هفته و تعطیلات به حدود ۱۰۰۰ نفر نیز می رسد و مکان هایی 

هم برای ارائه خدمات به گردشگران فراهم شده است.
میرچی ادامه داد: در این دوره تعامل بسیار خوبی میان شهرک 
سینمایی تلویزیونی ایران )علی حاتمی( و دانشگاه های هنر شکل 
گرفته است و بازدید برای دانشجویان مرتبط با رشته های سینما و 

تلویزیون به صورت رایگان صورت می گیرد.
مدیر شهرک سینمایی تلویزیونی ایران )علی حاتمی( تاکید کرد: در 
این دوره همچنین موزه عروسکی که برای بسیاری حالت نوستالژی 
دارد، برای مخاطبان بازگشایی شده است و عمده عروسک هایی 
که در سیما فعالیت داشتند در این موزه جمع آوری و برخی هم 

بازسازی شده اند.
میرچی تصریح کرد: هم اکنون سه پروژه فعال سینمایی »آیینه« 

محمود  نویسندگی  و  کارگردانی  و  اوجی  علی  تهیه کنندگی  به 
کلاری، »بهشت تبهکاران« به کارگردانی مسعود جعفری جوزانی 
به  متروپل«  »سینما  جوزانی،  جعفری  الله  فتح  تهیه کنندگی  و 
کارگردانی محمدعلی باشه آهنگر و تهیه کنندگی سیدحامد حسینی 

در شهرک سینمایی تلویزیونی ایران در حال انجام است.
وی ادامه داد: سریال های تلویزیونی »نائله« به کارگردانی حسن 
آخوندپور و تهیه کنندگی سعید سعدی، سریال الف ویژه »سلمان 
فارسی« به کارگردانی داوود میرباقری و تهیه کنندگی حسین طاهری 
در داخل شهرک فعال هستند و امکان بازدید گردشگران از پروژه های 

سینمایی و سریال ها با هماهنگی تهیه کننده ها مقدور است.
همچنین لوکیشن های پروژه حضرت سلمان و کارگاه های ساخت 

دکور، لباس این پروژه در شهرک سینمایی دایر است.
مدیر شهرک سینمایی تلویزیونی ایران )علی حاتمی( ادامه داد: 
تلویزیونی  برنامه های  برای  اخیر  ماه  چند  در  هم  استودیوهایی 
طراحی کردیم که برنامه هایی همچون »نگاتیو« و »نگاتیوپلاس« 
شبکه مستند، »آچار« و »توپ طلایی«، مجموعه عروسکی »خارج 
از محدوده« شبکه آموزش، »کاری کارتونیه« شبکه یک، »ساعت 
صفر« شبکه امید، »دیدی نو« شبکه نسیم، »بالان« شبکه دو و 

»هشت در هفت« در این مجموعه فعالیت دارند.

عدم آمادگی سینماها برای مواجهه با کرونا در گفت وگو با عباس رافعی و صوفیا نصراللهی

وضعیت خراب سینما ها
عباس رافعی و صوفیا نصراللهی، هر دو معتقدند که با وجود به صدا درآمدن زنگ هشدار بازگشت کرونا به کشور، ما هیچ زیرساختی برای اکران فیلم ها در 

ایام کرونا و در سینماها نداریم و اگر این رویه اصلاح نشود، قطعا سینماها نابود می شوند.

استقبال گردشگران از بازدید شهرک سینمایی تلویزیونی ایران

مسئولینی که 
از گذشته خود 

عبرت نمی گیرند 
و تنها دغدغه  

فعلیشان برگزاری 
جشنواره خط و 
نشان کشیدن 

برای هنرمندان 
است. مسئولینی 

که همچنان 
معتقدند »چو 
فردا شود فکر 

فردا کنیم.«

مدیر خانه کتاب و ادبیات گفت: جایزه ادبی جلال هم اکنون گران ترین جایزه 
کشور است. وزارت فرهنگ و ارشاد اسلامی در سال گذشته یک مرتبه افزایش را 
صورت داد و امسال نیز ۲۵۰ میلیون تومان برای برگزیده و ۵۰ میلیون تومان برای 

شایسته تقدیردر نظر گرفته شده است.
به گزارش فارس، نشست خبری پانزدهمین دوره جایزه ادبی جلال آل احمد با 
حضور علی رمضانی مدیر خانه کتاب و ادبیات و وجیهه سامانی دبیر علمی این 

دوره در سالن جلسات خانه کتاب و ادبیات صبح امروز برگزار شد.
در تالار وحدت ساعت ۱۸ اختتامیه این جایزه را برگزار خواهیم کرد

در ابتدای برنامه علی رمضانی مدیر خانه کتاب و ادبیات ایران درخصوص زمان 
اختتامیه جایزه ادبی جلال گفت: همزمان با روز زن و ولادت حضرت زهرا )س( 
در ۲۴ دی ماه در تالار وحدت ساعت ۱۸ اختتامیه این جایزه را برگزار خواهیم کرد 
و به غیر این نیز یک رویداد آموزشی دیگر ترتیب داده شده است که به نام آل 
جلال معروف است که فراخوانش چند روز گذشته منتشر شد و حداقل پذیرای 
۱۳۰ نفر از دانش  پذیران ادبیات داستانی، مستندنگاری نقد ادبی و رمان خواهد بود 
در روزهای ۲۲ تا ۲۴ دی ماه از سراسرکشور حضور پیدا خواهند کرد تا با ۱۳ نفر از 

اساتید تراز اول کشور کلاس هایی را بگذرانند.
باید تلاش کنیم که این جوایز ادبی روز به روز افزایش پیدا کند

در بخش دیگر وجیهه سامانی دبیر علمی پانزدهمین دوره جایزه ادبی جلال 
آل احمد با اشاره به اینکه جوایز ادبی نقش مهمی در جریان سازی ادبی دارند 
گفت: تعدد جوایز ادبی در هر جامعه ای نشان دهنده پرفروغ و زنده بودن 
جریان ادبی آن جایزه است و هر جایزه ادبی مثل شمعی است که این مسیر 
را روشن می کند. باید تلاش کنیم که این جوایز ادبی روز به روز افزایش پیدا 
کند تا چرخه نشر کشورمان اقتدار بیشتری پیدا کند و برای نویسندگان شور 

و اشتیاق ایجاد کند.
جایزه جلال یکی از با قدمت ترین و معتبرترین جوایز ادبی است

وی در ادامه تصریح کرد: جایزه جلال یکی از با قدمت ترین و معتبرترین 
جوایز ادبی است و هیچ نویسنده ای دوست ندارد که اثرش در این جایزه دیده 
نشود. شأن بالایی که این جایزه دارد در وهله اول از نام بلند جلال شأن خود 
را می گیرد.  جلالی که در عصر سردرگمی خودش را در معنویت مذهب شرقی 
جستجو کرد و نام خود را ماندگار کرد و در وهله دوم از انتخاب های خودش 

این منزله را می گیرد.
۱۹ داور نیز در این ۲ ماه، ما را همراهی کردند

سامانی درخصوص آثار رسیده به دبیرخانه این دوره گفت: تعداد آثار رسیده 
به این دوره حدود ۲ هزار و ۶۰۰ اثر بود که در بخش اصلی داستان و رمان 
اثر، دربخش مستندنگاری ۶۹۰ عنوان، در بخش داستان  یک هزار و ۵۰۸ 
کوتاه ۴۰۱ عنوان و نقد ادبی ۷۷ عنوان بود. ۱۹ داور نیز در این ۲ ماه، ما را 
همراهی کردند تا داوری عالمانه، تخصصی و به دور از سلیقه های شخصی 
طی ۳ مرحله داوری در هر بخش صورت بگیرد و خروجی  این شد که به ۱۵ 

نامزد نهایی رسیدیم.
جایزه ادبی جلال هم اکنون گران ترین جایزه کشور است

جلال  ادبی  جایزه  گفت:  جلال  ادبی  جایزه  مقدار  درخصوص  رمضانی 
هم اکنون گران ترین جایزه کشور است. وزارت فرهنگ و ارشاد اسلامی نیز در 
سال گذشته یک مرتبه افزایش را از مبلغ قبلی و نه مصوبه شورای عالی انقلاب 
فرهنگی صورت داد و امسال نیز ۲۵۰ میلیون تومان برای برگزیده و ۵۰ میلیون 
تومان برای شایسته تقدیر در نظر گرفته شده است. سال گذشته به لحاظ 

مبلغی تلاش کردیم که به مبلغ سکه و تعداد سکه نزدیک شویم. امیداوریم در 
تأمین منابعی که در مجلس شورای اسلامی باید صورت بگیرد توجه بیش تری 
به حوزه فرهنگ و ادبیات داشته باشند و اجرای مصوبه شورای عالی انقلاب 

فرهنگی فراهم شود.

250 میلون تومان پاداش برا کتاب برگزیده در نظر گرفته شده است
جایزه گران ادبی جلال


